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نظر و گذري بر خاطرات 
مهندس سيدرضا ميرمحمدصادقي

روايتي از نشو و نماي انقلاب 
در شهر اصفهان

  شاهد توحيدي
اث��ري ك��ه هم اين��ك 
در معرفي آن س��خن 
م��ي رود، مي توان��د 
روايتي گويا و نس��بتاً 
جامع از آغ��از و انجام 
انق��اب اس��امي در 
ش��هر اصفهان قلمداد 
ش��ود. مهن��دس رضا 
ميرمحمدصادق��ي در 
قامت راوي خاطرات با احاطه به زواياي وقايع روي داده 
و بيان مناسب آن تصويري مناسب از آنها به مخاطب 
ارائه كرده است. اين اثر از سوی رضا مختاري اصفهاني 
تدوين شده و مركز اسناد انقاب اسامي به انتشار آن 
همت گماشته است. تارنماي ناشر در معرفي اين كتاب 
به نكات پي آمده اش��ارت برده است: »به  رغم گذشت 
بيش از 30 سال از پيروزي انقاب اسامي، همه  ابعاد 
و زواياي تاريخ انقاب شكوهمند اسامي به روشني 
تبيين نش��ده اس��ت. فعاليت هاي فرهنگي � مذهبي 
انقابيون كه بستر لازم جهت پيروزي انقاب را فراهم 
آورد، از جمله زواياي تبيين  نش��ده مذكور است. در 
اين عرص��ه اصفهان با تكيه ب��ر اصالت هاي مذهبي و 
فرهنگي خود، شخصيت هاي مؤثر و سرنوشت سازي 
را در جرگه  انقابيون داش��ت؛ بزرگاني چون ش��هيد 
آيت الله بهشتي و ديگران. شهر اصفهان از كانون هاي 
پرتحرك و پرجنب و جوش در ايام نهضت اسامي بود. 
وجود آيت الله حاج آقا حسين خادمي در حوزه  علميه 
 كهنسال اصفهان كه از دوستان قديمي امام خميني 
به شمار مي رفت، اين جنب وجوش را تشديد مي كرد. 
خاطراتي كه فراروي خوانندگان قرار دارد، روايتي تازه 
و ناگفته از اصفهان و تحولات انقابي آن ارائه مي دهد 
و به  ويژه به جريان انحرافي هدفي ها )مهدي هاشمي 
و پيروانش( كه انقاب  نماياني بي منطق بودند و از اين 
رهگذر در تحقق اهداف انقاب اسامي موانعي ايجاد 
كردند، پرداخته اس��ت. راوي آقاي مهندس سيدرضا 
ميرمحمدصادقي از خاندان هاي قديمي اصفهان است 

كه خاطرات خود را از ايام نهضت ملي ش��دن صنعت 
نفت تا سال هاي تثبيت انقاب اسامي به زباني روان و 
جذاب بازگفته است. خاطرات وي روايتي تلخ و شيرين 
از تاش هاي نيروهاي مذهبي براي استقرار ارزش هاي 
اسامي است كه در ساير منابع و خاطرات كمتر به آن 

پرداخته شده است... .« 
رضا ميرمحمدصادقي در بخش��ي از اي��ن اثر در باب 
مذاكره ب��ا برخي از مس��ئولان حكوم��ت نظامي در 
اصفهان چني��ن آورده اس��ت: »پس از بازگش��ت به 
اصفه��ان، از طريق مدارس حركت ه��اي ضدرژيم را 
س��امان مي داديم. در اين زمان در اصفهان، حكومت 
نظامي برقرار بود و مدارس در اعتصاب به سر مي بردند. 
اعتصاب م��دارس ب��راي رژي��م از اهمي��ت ويژه اي 
برخوردار بود، به طوري كه دو نفر از س��وي حكومت 
نظامي مأموريت يافتند در جلسه اي با حضور آقايان 
پرورش، زهتاب، عبدالوه��اب طالقاني، دكتر كتابي، 
)مدرس نهج الباغه( و من ش��ركت كرده و خواستار 
پايان اعتصاب ش��وند. اين دو نماينده، يكي سرهنگ 
محمودي نماينده ركن دو ارتش و ديگري س��رهنگ 
فروغي معاون حقوقي حكومت نظامي بود. سرهنگ 
محمودي، كرد و فرد بس��يار س��اده اي بود. جلسه در 
دبيرس��تان حكيم نظامي برگزار ش��د. در آن جلسه 
عاوه بر تقاضاي آزادي معلمان، اس��ترداد دبيرستان 
درخواست شد. دبيرستان سعدي، در حكومت نظامي 
به ستاد نيروي انتظامي تبديل شده بود و اين اقدام در 
مورد يك دبيرستان باسابقه، امر ناپسندي محسوب 
مي ش��د. در آن جلس��ه به فروغي و محمودي گفتم 
چرا شما از ساواك مي ترسيد؟ ساواك كه مافوق شما 
نيست، شما ارتشي هستيد و نبايد به دستور ساواك 
در مقابل معلم��ان و دانش آموزان ق��رار بگيريد... به 
طوري كه س��رهنگ محمودي بعده��ا برايم تعريف 
كرد، آنها به فرمانداري نظامي رفته و او در آنجا گفته 
بود اينها تقاضاي خافي ندارند، حرف شان اين است 
كه چرا معلمان و دانش آموزان را مي گيريد، اما توصيه 
 محم��ودي كارگر نيفت��اد و پرورش در همان ش��ب 

دستگير شد... .« 

  مهندس رضا ميرمحمدصادقي

  سمانه صادقي
آغازين بخش از گفت و شنود با دكتر فرشته روح افزا 
استاد دانشگاه و فعال امور زنان را در شماره پيشين 
از نظر گذرانديد. اينك واپسين بخش از اين مصاحبه 
پيش روي شماس�ت. اميد آنكه پژوهش�گران اين 
حوزه و عموم علاقه من�دان را مفي�د و مقبول آيد. 

   
اعتقاد شما بر اين است كه ما در طول اين همه 
زمان، اثر درخوري در آموزش روابط اجتماعي 
و نحوه مراوده صحيح دختران با پسران توليد 

نكرده ايم؟
بله ما در كدام زمان فرصت كرده ايم كه با زبان فرهنگ 
و به طور بايس��ته با جوانان خود سخن بگوييم؟ از نظر 
سياس��ي ابزاري به دس��ت بيگانگان مي دهيم كه آنها 
بچه هاي پاك و مظلوم مان را به خاطر ندانم كاري هاي 
ما در برابر نظام اسامي قرار دهند. هيچ وقت از خودمان 
اين س��ؤال را پرس��يده ايم كه چرا رهبر معظم انقاب 
اسامي در بهمن سال گذشته، دستور آزادي اين همه 
جوان زنداني را دادند؟ اين جواناني كه در خيابان ها شعار 
مي دادند! غير از كساني كه آدم كشتند و دستگير شدند، 
آنان حساب و حكم ديگري دارند. فكر مي كنم نظر آقا 
اين است كه اين جوانان دست ها و دسيسه هاي پشت 
پرده را نمي شناسند و در يك بازي سياسي برُ خورده اند. 
وقتي با بعضي از آنها حرف زدم و مس��ائل را ريشه يابي 
كردم، متوجه شدم كه هيچ كدام از اين جوانان ضدنظام 
نيستند! اين يعني ما حتي از جنبه سياسي هم حداقل 
براي امنيت كشورمان، نيامده ايم كار فرهنگي روشنگري 
براي اين قشر انجام دهيم. اين در حوزه امنيت سخت 
كش��ورمان اخال ايجاد نمي كند، اما در حيطه امنيت 
نرم مشكل س��از اس��ت. اين اختال را ايجاد مي كنند 
كه دانشگاهمان را تعطيل و دانش آموزان به خيابان ها 
بريزند. همان دانشگاهي كه دانشجويانش سلف مختلط 
مي خواس��تند و براي اين خواسته ش��روع به اغتشاش 
كردند، امسال در پرديسش جش��ن فارغ التحصيلي را 
بي حجاب برگزار مي كند! بايد به مسئولان اين دانشگاه 
گفت شما براي آنكه سلف مختلط نشود، اين همه بحث 
و مقاومت كرديد، حال خودتان براي دانشجويان جشن 
فارغ  التحصيلي بي حجاب مي گيريد؟ اينها نمادهايي از 
بي ثباتي فكري و فرهنگي مديران فرهنگي ماست. ما اگر 
نمي توانيم با دانشجو حرف بزنيم و اقنايش كنيم، او را به 
دست كساني بسپاريم كه مي تواند. خيلي ها اين توانايي 
را دارند. سخنراني اي را ديدم كه 800 نفر در سالن آن 
حضور داش��تند و در خال برنامه يك نف��ر هم بيرون 
نرفت! آخرش هم كه ارزيابي مي كنيد، همه مي گويند 
جلسه مفيدي بود. مسئله اين است كه روشنگري مورد 
نياز براي دانشجو انجام نشده و به همين خاطر تبليغات 
ما او را تحت تأثير قرار نمي دهد. امروز در مورد گام دوم 
انقاب اسامي از دانشجويان بپرسيد، حتماً مي گويند 
گام دوم يعني چ��ه؟ در حالي كه تلويزي��ون هم براي 
گام دوم برنامه هايي تهيه كرده اس��ت و من در يكي از 
برنامه هاي آن شركت داشتم. راديو گفت وگو هم در اين 
زمينه برنامه هايي ساخته است. در اين زمينه، بحث هاي 
كليشه اي را بايد كنار بگذاريم و راهكار ارائه دهيم. من 
به عنوان يك مادر بايد بدانم با فرزند بي حجابم چه طور 
رفتار كنم. البته معتقدم كه خانواده هاي ما عاقل هستند. 
من باب مثال چندي پيش، مادر بي حجابي براي مشاوره 
نزد من آمده بود. خودش اعتقادي به حجاب نداشت و 
پدر خانواده هم مشروبات الكلي مصرف مي كرد! به آن 

خانم گفتم با اين روشي كه در پيش گرفته ايد، در آينده 
فرزندتان به سرمنزل بدي مي رسد. در نهايت خانواده 
صحبت هايم را پذيرفت و قانع شد. لذا فكر مي كنم كه 
اين طرح ها، زمانبر نيست و حتي در صورتي كه باشد، 
نبايد از آن ترس��يد. اگر ما در يك سال گذشته اين كار 
را ش��روع كرده بوديم، تا به حال تمام شده بود! هيچ بد 
نيست كه حتي از گفت وگو با 50 و 100 نفر شروع كنيم،. 
اما شروع كنيم و تجربه كنيم تا ان شاءالله بتوانيم جواب 
بگيريم. البته بايد بر اين نكته تأكيد كنم، با اينكه ناجا 
مرتبطين با خارج و معاندين را دستگير كند، مخالفتي 
ندارم، بلكه معتقدم كه چنين رويكردهايي بايد در پايان 

فرآيند قرار گيرد و اولويت اول ما نباشد. 
دس�تگاه هاي مس�ئول اع�م از فرهنگ�ي و 
انتظامي در اين باره تا چه حد به وظايف خود 
عمل مي كنند و چش�م انداز كاركرد آنها در 

آينده چيست؟ 
من خروجي آموزش و پرورش و آموزش عالي را چندان 
موفق نمي بينم. س��ازمان ها، ادارات و شهرداري ها هم 
خروجي در خوري نداش��ته اند. به دانشگاهي در يكي از 
شهرستان ها دعوت شده بودم. به محض ورود فهميدم 

كه چادر در اين دانشگاه اجباري اس��ت. نه براي اينكه 
دختران چادر به سر كرده بودند، براي اينكه اغلب چادرها 
به كمرشان بود! آيا شما مسئول چادر را اجباري كرده اي 
كه دانشجويان آن را به دور كمرشان ببندند؟ آيا اين در 
شأن يك دانش��جو اس��ت كه چنين كاري انجام دهد؟ 
بنابراين معتقدم كه ما در اين زمينه اشتباهاتي داشته ايم. 
البته نمي خواهم بي انصافي كن��م و بگويم كه تا به حال 
مسئولان هيچ كاري نكرده اند. به نظرم نتوانسته اند كار 
مؤثري انجام دهند. اگر درست فكر كنند همه آنچه كه 
مي گويم، شدني است. ما در خيلي از زمينه ها، كارهاي 
موفقي انجام داده ايم. ما امروز در عرصه صنايع دفاعي، 
پيش��رفت هاي حيرت آوري داريم و در نانو تكنولوژي، 
بسيار موفق هس��تيم، اما چرا در اين زمينه كاري انجام 

نمي دهيم؟ چه كسي مي گويد كه نمي توانيم؟
شايد علي الاصول، برخي عناصر و جريانات 
مسئول نمي خواهند كه در اين عرصه كاري 

بكنند، ديدگاه شما در اين باره چيست؟
دقيقاً همين است. علت را هم گفتم، چون اغلب گرفتار 
ماحظه كاري هس��تيم. ب��ا توجه به اينك��ه اكنون به 
انتخابات مجلس نزديك شده ايم، ارزيابي كنيم كه در 
ميان كانديداها چند نفر به دفاع از حجاب مي پردازند؟ 
الان چون فكر مي كنند كه رأي نمي آورند، در اين زمينه 
حرف نمي زنند! هر چند كه در نگ��ره كان، همه اينها 
برمي گردد به اينكه در مسئله حجاب و عفاف در كشور، 
ارزيابي و پژوهش درستي انجام نداده ايم. تا به حال فكر 
كرده ايم كه چرا كتاب »مسئله حجاب« شهيد آيت الله 
مطهري هنوز كه هنوز است كاربرد دارد؟ چون شهيد 
مطهري حجاب را به مشكات اجتماعي متصل كرده 
بودند. اين خيلي مهم اس��ت، ما بايد روي اين مسئله و 
در كل مشكات اجتماعي مردم مان كار پژوهشي دقيق 

داشته باشيم. 
گفتي�د بس�ياري از دخت�ران بي حج�اب، 
اعتقادات ديني دارند، اما مي گويند چرا بايد 
حجاب داشته باش�يم! عده اي هم مي گويند 
چرا اس�تاندارد ما براي حجاب، مانند ديگر 
كش�ورهاي مس�لمان چون عراق، سوريه و 

تركيه نيست؟
چه كس��ي مي گويد كه مش��كات تركيه در مس��ائل 
خانوادگي كم است؟ در دانشگاه به من مي گويند مگر 
زنان غربي زندگي نمي كنند؟ مگر آنها ازدواج نمي كنند 
و بچه دار نمي ش��وند؟ آن��ان هم مش��كاتي دارند، اما 
بي حجاب هستند و كس��ي به آنها بابت پوششان گير 
نمي دهد! مي گويم اجازه بدهيد كه من مشكات آنجا 
را بگويم، بعد ببينيد كه آنها مشكل دارند يا نه؟ البته اگر 
مي خواهيد آن مشكات را داشته باشيد، ما هم مي توانيم 
همانند آنها شويم! اين كشورهايي كه از آنها مثال مي زنند 
مثاً خيلي هم در صلح، صفا و بي اشكال زندگي مي كنند، 
نيمه پنهان نگاه داش��ته اي دارند كه البت��ه الان ديگر 
چندان هم پنهان نيست! جواب اين سؤال اين نيست كه 
من بگويم آنها آنطور هستند و ما اينطور. مي گويم شما 
كه معتقدي در سوريه بانوان بي حجاب هستند و مشكل 
خانوادگي ندارند، بدان كه خانم هاي بي حجاب در همه 
جاي دنيا مش��كات خاص خود را دارند كه هر روز هم 
بيشتر مي شود. بله سوري ها مش��كل سياسي ندارند و 
امروز طرفدار حكومت شان هستند، چون رفتار امريكا 
را با خود ديده اند. در تصاويري ك��ه از غزه نمايش داده 
مي شود، يك زن بدون حجاب را نمي توانيد پيدا كنيد. از 
نظر سياسي كسي در آنجا نمي تواند به زنان حرفي بزند 

و هجمه اي داشته باشد، چون اين انتخاب خودشان 
بوده اس��ت، ولي در كش��ورهايي كه بي حجابي و 
روابط آزاد به شكل مرئي و نامرئی ترويج مي شود، 
جامعه شناسان بايد مشكات شان را مطرح كنند 
تا مشخص ش��ود كه وضعيت آنها چه آسيب هايي 
داشته است. بدتر از كش��ورهاي مسلمان همسايه 
)كه گاه��ي مورد س��ؤال و مثال ق��رار مي گيرند(، 
وضعيت خود غرب است. همانطور كه حضرت آقا 
فرمودند، آنها دچار اضمحال خانواده هستند و به 
كشتار اعضاي خانواده رسيده اند! حتي مادر فرزند 
خود را مي كشد! از اين مس��ئله آمار روشني وجود 
دارد. بالاي 60درص��د از بچه هايي كه در قتل های 
خانوادگی كشته مي شوند، قاتان پدر يا مادرشان 
هس��تند. در غرب خانه ناامن شده است. اين ديگر 
فراتر از مسئله حجاب است. چرا خانه ناامن شده، 

اين مسائل را نبايد از نظر دور داشت. 
ممكن است در پاسخ به شما گفته شود كه 
در ايران هم قتل فرزندان به دست والدين 

وجود دارد؟
بله من هم با آنها موافق هستم. دانشجو در دانشگاه 
هم همين مثال را مي زند و من در پاس��خ مي گويم 
دقيقاً مطلب م��ورد تأكيد م��را گرفته ايد، اين فرد 
تحت تأثير فرهنگ ديني به اين نقطه رس��يده يا 
فرهنگ غرب؟ بله در اي��ران هم چنين نمونه هايي 
داريم، اما سؤال اين است سبك زندگي اسامي او را 
به آنجا رسانده، يا سبك زندگي غربي؟ همه حرف 
من همين است. هركس چنين ايرادي بگيرد به او 
مي گويم آفرين، مس��ئله را خوب ديدي! اگر اينجا 
س��لبريتي ما مي گويد من هم به كمپين »مي تو« 
پيوستم، اما بعد بي حجاب مي شود، بايد به سبك 
زندگي اش نگاه كرد. مثاً خان��م رياحي مي گويد 
براي اينكه كار پيدا كنم، كارگردان با من فان رفتار 
را كرد! خب معلوم است كه فرآيند زندگي ات تو را 
به اينجا رسانده است. حال به بقيه هم مي گويي كه 

مثل تو رفتار كنند؟
بالاخره چش�م انداز اقدام مؤثر در حوزه 
حج�اب را در مقط�ع كنون�ي چگون�ه 

مي بينيد؟
اگر مجلس بخواه��د به همين ش��كل عمل كند، 
تص��ور نمي كنم ك��ه نتيجه مهمي به دس��ت آيد! 
چون دستگاه ها براي اجراي قوانين يك نهاد ناظر 
مي خواهند. من باب مثال آم��وزش عالي به خاطر 
اتفاقات اخير در دانشگاه در مجلس پاسخگو باشد، 
اما به اعتقاد من و با شرايط كنوني فراكسيون هاي 

مربوطه، اتفاق ويژه اي نخواهد افتاد.
همانطور كه اشاره شد، در اين باره از سوي 
نهادهاي موظف، ش�اهد نوع�ي انفعال، 
بي تفاوتي و بي عملي هستيم، به نظر شما 

علت اين امر چه مي تواند باشد؟
بي تفاوت نيس��تند، براس��اس كارشناس��ي عمل 
نمي كنند. اكنون به انتخابات مجلس نزديك هستيم 
و بايد اين مسئله در زمره مطالبات از مجلسيان حال 
و آينده باشد. ما بايد در اين زمينه از دولت و مجلس 
مطالبه گر باش��يم. اگر مي خواهي��م نماينده اي را 
انتخاب كنيم، بايد فردي باشد كه به صورت اصولي 
و بيشتر از اينكه دلش براي شفافيت آرا، دسترسي 
به اطاعات و پست ها يا ماشين گرفتن و... بسوزد، 
براي مطالبات جامعه نگران باش��د. البته اكثريت 
نمايندگان مجل��س ما عناصري ديندار و دلس��وز 
هستند. در اين زمينه شكي ندارم، اما براي مجلس 
آينده بايد نمايندگاني را انتخاب كنيم كه بتوانند 
نظارت صحيح و درستي بر دستگاه ها داشته باشند. 
در حال حاضر براي رعايت حجاب در جامعه هشت 
قانون داريم! رئيس جمهور و رئيس قوه قضائيه هم 
گفتند با همين قوانين مي توانيم حجاب را در جامعه 
كنترل كنيم. از جمله اين قواني��ن قانون مجازات 
اس��امي، قانون پوش��ش و قانون خريد و فروش 
البسه است. اين قوانين به حل مسئله حجاب كمك 
مي كند، اما آنها را كنار گذاشته ايم و معلوم نيست 

چرا به فكر تصويب قانون جديدي هستيم؟!
اگر قانوني در اين باره وجود دارد، اولاً چرا 
بايد در پي تصويب قانوني جديد باشيم 
و ثانياً چرا از س�اليان گذشته و به ويژه از 
سال گذشته تا به امروز به قوانين موجود 

عمل نكرده ايم؟
اين س��ؤال را بايد از مجلس پرس��يد. ش��ما قانون 
داشتيد، همان را اجرايي مي كرديد، چرا يك سال 
وقت صرف نوشتن قانون كرديد؟ آن هم قانوني كه 
همچنان مسائل و مشكاتي دارد. واقعاً بايد مردم 
در اين زمينه مطالبه داشته باشند. همين پرسش 
را بايد از رئيس جمهور محترم - كه به اين مس��ئله 
اهتمام هم دارد- پرسيد. بايد سؤال كرد چرا عفاف 

و حجاب در آموزش عالي به اين سمت و سو مي رود؟ 
رهبري كه بي دليل نمي گويند حجاب واجب شرعي 
و سياسي است. در اين زمينه، گزارش های بسياري 
به ايش��ان مي رسد. ما در مورد بس��ياري از مسائل 
قانون داري��م، اما اجرايي نمي ش��ود! مثاً در بحث 
تحكيم خانواده، قانون تس��هيل ازدواج را داريم كه 
عملي نمي شود. در بسياري از مواقع، خود دولتي ها 
مانع يكديگر هستند! يا در خيلي از موارد، مجلس 
ورود درستي به موضوع ندارد. به نظرم همانطور كه 
حضرت آقا فرمودند، اولين قدم تبيين موضوع براي 
مردم است. ما بايد براي مردم تبيين كنيم كه الان 
اش��كال كار حجاب و عفاف در كجاست؟ اگر مردم 
مسئله را بفهمند نهادهاي مس��ئول هم در جهت 
درست حركت مي كنند. اشكال اين است كه كسي 
اهتمام به اجراي اين مسئله ندارد. فرض كه قانون 
فعلي كاستي هايي داشته باشد، قانوني كه چندين 
بار به شوراي نگهبان رفته و برگشته، باز هم مي تواند 
اصاح ش��ود. به نظرم رؤساي س��ه قوه  حتماً بايد 
اهتمام داشته باشند كه اين مسئله حل شود. البته 
نه با نوشتن قوانين جديد، بلكه با بررسي طرح هاي 
موجود و در صورت لزوم اصاح قوانين. درخواستم از 
رؤساي سه قوه اين است، از كساني كه تابه حال اين 
كار را انجام مي داده اند، ديگر استفاده نكنند! چراكه 
از سال1367، شوراي فرهنگي- اجتماعي زنان در 
كشور ما تشكيل شده و ما در مسئله حجاب و عفاف، 
همچنان به عقب رفته ايم! معلوم است كه اين شورا 
و امثال آن كارايي ندارد. بايد از افراد خوش فكرتر، 
جوان تر، نخبه تر و البته از روش هاي علوم شناختي 
استفاده كنيم. تا چه زمان مي خواهيد كه به استفاده 

از روش هاي قديمي پايبند باشيد؟ 
از ديدگاه ش�ما، چرا تركيب ي�ا رويكرد 

اينگونه نهادها به روز نمي شود؟
واقعاً نمي دانم! حتي چندين بار طرحي را به شوراي 
فرهنگي اجتماعي زنان - ك��ه خودم در آنجا فعال 
بودم- برده ام، ولي بي نتيجه مانده است. معتقدند كه 
با شرايط موجود نمي توان به مردم اينگونه مسائل 
را گفت! ما كه نتوانستيم كاري را انجام بدهيم، اما 
دس��ت كم از كس��اني كه فكر و روش هاي نو دارند 
و مي توانن��د كاري را انجام دهند، اس��تفاده كنيم. 
همانطور كه امروزه در زمينه صنايع دفاعي حرف 
اول را در خاورميانه مي زنيم و متخصصين ما به علم 
روز دنيا مجهز هستند، در علوم انساني هم نياز به 
علم روز دنيا داريم. در جلسه اي كه درباره تحول در 
علوم انساني در دانشگاه عامه برگزار شده بود، گفتم 
دنيا مسير خود را طي مي كند، 40 سال قبل گفتند 
ش��لوار جين را جهاني مي كنيم و امروز همه مردم 
دنيا اين نوع شلوار را مي پوشند! علت موفقيت شان 
اين اس��ت كه براي فراگير ش��دن آن پوشش، كار 
فرهنگي و برنامه داش��تند. يكي از اشكالات كار ما 
به اين برمي گرد كه هميشه در همه مسائل اعم از 
قانون، پيري جمعيت، حجاب، سند2030، سبك 
زندگي و... تنها يك ع��ده خاصي نظر مي دهند! در 
حالي كه در دنيا، اينطور رفتار نمي ش��ود. مثاً در 
انگلس��تان، هر يك از نمايندگان مجلس، 40 نفر 
مشاوره در زمينه هاي مختلف حقوقي، اجتماعي، 
فرهنگي و... دارند، اما مش��اوران م��ا اغلب از حلقه 

نزديكان مسئولان انتخاب مي شوند.
به عنوان سؤال آخر و با توجه به شرايط 
موجود، فك�ر مي كنيد كه آي�ا در آينده 

وضعيت حجاب بهتر خواهد شد؟
بله. البته بايد سه قوه بخواهند و حرف حضرت آقا 
را گوش دهند. ما اگر مطالب��ه صحيح و مبتني بر 
پايش داشته باش��يم، حتماً وضعيت حجاب بهتر 
مي شود. هر چند خيلي مهم است كه در انتخابات 
مجلس، به چه كساني رأي مي دهيم. توجه داشته 
باشيم كه به ليست ها رأي ندهيم. اگر مي خواهيم 
به ليس��ت ها رأي دهيم، از مس��ئولان ليس��ت ها 
بخواهيم تا كس��اني را كه در دوره هاي قبل موفق 
نبوده اند را در ليس��ت قرار ندهند. افراد را ارزيابي 
كنيم و البته اجازه دهيم كه آنان به شكل مناسب 
از سوی نهادهاي مس��ئول هم ارزيابي شوند. چرا 
مي خواهيد خانمي كه عملكردش آسيب زا بوده را 
دوباره به مجلس ببريد؟ به نظرم مي شود وضعيت 
موجود را تغيير داد و اصاً جاي نگراني ندارد. با يك 
چرخش كوچك و به كار گيري افراد نوفكر، جوان، 
متعهد و اجراي طرح هاي جديد، ان شاءالله حتماً 
موفق خواهيم بود. همانطور كه در نانو تكنولوژي 
و ديگر زمينه هاي علم��ي و برنامه ريزي هاي لازم 
براي آن موفق بوده ايم. ما اگ��ر بتوانيم زن عفيف، 
محجبه، تحصيلكرده، ش��اغل يا خانواده دار را در 
جامعه خودمان م��دل كنيم، ديگر زن��ان عالم را 
نجات داده ايم! اين صحبت حضرت آقا كه فرمودند 
»غربي ها نمي خواهند كه زن درست و حسابي، در 
جامعه ش��ان الگو شود«، بس��يار مهم است. از اين 
جهت كه غربي ها هم در روزنامه ها و مقالاتشان در 
اين مورد مي نويسند. چون اگر چنين شود، آن يك 
درصد در برابر 99 درصد از جامعه شكل نمي گيرد 
و مردم شان حقايق را مي فهمند. همانطور كه الان 
آگاه شده اند و به قول حضرت آقا مردم لندن چنان 
راهپيمايي اي را عليه اعمال ضدانس��اني اسرائيل 
در غزه ب��ه راه انداختن��د. اينه��ا نمي خواهند كه 
زن در تمامي دنيا به آرامش برس��د، چراكه براي 
پياده سازي اهدافشان به چنين چيزي نياز دارند. 
مي خواهند جوامع هميشه مشكاتي داشته باشند، 
تا با خي��ال راحت به پياده س��ازي طرح هايش��ان 
بپردازند. ب��راي همين در ايران، اگ��ر زن با توجه 
به الگوي فرهنگي ما موفق و مورد تأس��ي باش��د 
)زني كه تحصيلكرده، ش��اغل و خانواده دار و مادر 
است(، بس��يار به ضرر آنها خواهد بود. تصور كنيد 
كه ما هزاران زن با اين خصوصيات داريم كه اگر به 
جامعه معرفي شوند، آنها هرگز نخواهند توانست 
تا نمادهاي باسمه اي خود را به جوانان ما بيندازند. 
چرا ما نمي توانيم خانم دانشمند موفق چادري مان 

را به جامعه و جهان معرفي كنيم؟

»مسئله حجاب، دسيسه هاي دشمن و كاركرد نهادهاي مسئول« 
در گفت و شنود با دكتر فرشته روح افزا- بخش پاياني

روابط آزاد زن و مرد
تجربه سياه غرب را پيش روي ما می گذارد

هيچ وقت از خودمان اين س�ؤال را 
پرسيده ايم كه چرا رهبر انقلاب در 
بهمن سال گذشته دس�تور آزادي 
اين همه ج�وان زندان�ي را دادند؟ 
آن ه�م جوانان�ي ك�ه در خيابان ها 
ش�عار مي دادند؟ غير از كساني كه 
آدم كشتند و دستگير شدند، آنان 
حس�اب و حكم ديگري دارند. فكر 
مي كنم نظ�ر آقا اين اس�ت كه اين 
جوان�ان دس�ت ها و دسيس�ه هاي 
پشت پرده را نمي شناسند و در يك 
بازي سياسي برُ خورده اند. وقتي با 
برخي از آنها حرف زدم، متوجه شدم 
كه هيچ كدام شان ضدنظام نيستند!

همانط�ور كه حض�رت آق�ا فرمودند، 
غربي ها دچار آفت اضمحلال خانواده 
هس�تند و اكنون ب�ه كش�تار اعضاي 
خان�واده رس�يده اند! م�ادر فرزن�د 
خود را مي كش�د! از اين مس�ئله آمار 
روش�ني وجود دارد. ب�الاي 60 درصد 
از بچه هايي كه در قتل های خانوادگی 
كشته مي ش�وند، قاتلان ش�ان پدر يا 
م�ادر هس�تند! در غرب، خان�ه ناامن 
ش�ده اس�ت. اي�ن فرات�ر از مس�ئله 
حجاب اس�ت. آن�ان به يك بن بس�ت 
فرهنگي رس�يده اند. زش�ت نيس�ت 
كه در چنين ش�رايطي برخ�ي از روي 
نس�خه آن�ان كپي ب�رداري كنن�د؟


